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Referat 
af  

20. møde i Udvalget for Planter og Plantesundhed  
Onsdag den 30. oktober 2013 

 
Mødet blev holdt hos Fødevarestyrelsen, Ringsted 

 
 
 
Deltagere:  Steen Lykke Nielsen, Århus Universitet, formand 

Hans M. Hedegaard, Dansk Skovforening 
Lise Nistrup Jørgensen, Århus Universitet 
Per Boisen Andersen, Danske Havecentre 
Anne Fabricius, Dansk Gartneri 

  Iben M. Thomsen, Københavns Universitet 
Annie Enkegaard, Århus Universitet 
Ghita Cordsen Nielsen, Videncentret for Landbrug  

  David Collinge, Københavns Universitet 
Hans Peter Ravn, Københavns Universitet 
Niels Ellermann, Fødevarestyrelsen 
Ednar Gadelha Wulff, Fødevarestyrelsen 
Kristine Riskær, NaturErhvervstyrelsen 
Ebbe Nordbo, NaturErhvervstyrelsen 
Jørgen Søgaard Hansen, NaturErhvervstyrelsen 

   
 
Afbud/ikke til stede: Bent Leonhard, Dansk Gartneri, Gartnerirådgivningen 
 
Efter mødet præsenterede Fødevarestyrelsen indtryk fra plantelaboratoriets deltagelse i den 
internationale plantepatologiske konference (ICPP) i Kina og viste herefter Udvalget rundt i 
laboratoriefaciliteterne. 
 
 
1. Godkendelse af dagsorden 

Dagsorden blev godkendt. 
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2. Orientering fra formanden og sekretariatet 

a) Nyt fra NaturErhvervstyrelsen, v. styrelsens direktør  

Punktet udgik. 
 
b) Udvalgsreferatet offentligøres 

NaturErhvervstyrelsen henviste til at referater af møder i Udvalget nu gøres tilgængelige på 
styrelsens hjemmeside. 
 
c) Rammebeskrivelser for arbejdsgrupper under Udvalget. 

NaturErhvervstyrelsen orienterede om at udkast var under udarbejdelse. 
 
d) Finansieringen af import. og eksportkontrollen 

NaturErhvervstyrelsen orienterede kort om de økonomiske udfordringer, med betydelige 
oparbejdede underskud på de to gebyrordninger. Der er forarbejde i gang til kommende forventede 
gebyrstigninger.  
 
e) ”Pest reporting” 

NaturErhvervstyrelsen orienterede om at man var undervejs med at se de internationale databaser 
over skadegørerudbredelse igennem mhp. at rydde op og sikre, at data om Danmark vedrørende 
forekomst af planteskadegørere af karantænerelevans for os eller andre lande er korrekte og 
fyldestgørende. Bevæggrunden for indsatsen er, at det er problematisk i flere sammenhænge, når 
der optræder ikke officielt verificerede oplysninger om fund/forekomst af planteskadegørere i 
Danmark. 
 
Udvalget konstaterede, at det vil være svært at styre uden at alt, der ønskes publiceret, så skal ind 
over en central national instans til validering og at der også er eksempler på, at forekomster ikke 
nævnes i databaserne.  
 

 

3. Opfølgning siden udvalgets 18. møde 

Ingen emner denne gang. 
 
 
4. Aktuelle sager på internationalt plan på plante- og plantesundhedsområdet 

a) Status i forhold til EU bestræbelserne på at få ophævet det aktuelle russiske midlertidige 

importstop for kartofler og planter til plantning fra EU 

NaturErhvervstyrelsen orienterede om de igangværende aktiviteter samt status for de vanskelige EU 
forhandlinger med de russiske myndigheder. 
 
Følgende forhold blev bl.a. nævnt:  

- Et EU udkast til et aftalepapir med Rusland, som skal danne ramme for at kunne genoptage 
eksporten til Rusland (Memorandum of Understanding) og som skal beskrive de garantier, 
der kan gives fra EU eksportlandes side, er afleveret til de russiske myndigheder og 



3 

 

reaktioner afventes. De russiske myndigheder har forklaret, at en reaktion skal koordineres i 
regi af den nye Toldunion mellem Rusland, Kazakhstan og Hviderusland, der er dannet 

- Det er uafklaret, hvilke procedurer og evt. kontroller Rusland forestiller sig skal til, før 
eksporten kan genoptages 

- NaturErhvervstyrelsen arbejder på særlige eksportpakker fro kartofler hhv planter, mhp at 
etablere de supplerende garantier, der vil blive kræves, hvis Rusland tiltræder MoU teksten. 

 
Der er forlydender om, at nogle få EU firmaer stadigt kan eksportere kartofler og frilandsplanter til 
Rusland, trods det generelle importforbud. NaturErhvervstyrelsen forklarede, at det er korrekt ifølge 
oplysninger fra EU kolleger og er muliggjort af nogle få gamle bilaterale aftaler, som ellers er 
annulleret efter krav fra Kommissionen. Tilsyneladende anerkender Rusland stadigt eksport fra 
disse rel. få firmaer. 
  
b) Orientering fra ICPP kongres i Beijing 

Punktet flyttet til efter mødet, som del af indledende præsentation fra Fødevarestyrelsen i forb. med 
rundvisningen i laboratoriet. 
 
c) EUPHRESCO. Orientering om transnationale EUPHRESCO-projekter med dansk deltagelse, 

som starter i år og kort opdatering om EUPHRESCO 

Formanden gav udvalget et opdateret overblik over det aktuelle sæt nye aktiviteter og nævnte 
følgende opslag, hvor der vil være dansk deltagelse: 

- Projekt om Monochamus 
- Projekt om Epitrix i kartofler 
- Projekt om træflis (bl.a. metodik til artsident.) 

I fht den sidste serie nye projekter i 2014 vil der ikke være danske deltagelse, grundet manglende 
finansiering. Bestræbelserne på at EPPO kan overtage sekretariatsfunktionen for EUPHRESCO kan 
føres ud i livet for en foreløbig toårig periode, da finansiering er fundet ved forhøjet landebidrag til 
EPPO.  
 
 
5. Elementer fra forhandlingerne om forslag til nye EU forordninger 

a) Forhandlinger om de kommende nye EU forordninger 

 

a1) Status for forhandlingerne og orientering om væsentlige emner herfra  

NaturErhvervstyrelsen orienterede. Se rundsendt præsentation. 
 

Formanden bemærkede, at i forhold til fokus på behovet for at styrke forebyggelsen mod 
introduktion af nye farlige planteskadegørere (”horizon scanning” m.v.) er der formuleret et stort 
EU Horizon 2020 projekt om netop disse forhold. 
 
Udvalget noterede sig at der kunne være behov for at drøfte, hvordan regulering af trusler for 
spredning af planteskadegørere i forbindelse med den stigende internethandel og distribuering af 
plantemateriale i samleres foreningsregi mv. kunne håndteres. Det aftaltes, at emnet rejses på 
førstkommende møde i UFPP arbejdsgruppen for gartneri.- og planteskoleplanter. 
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a2) Orientering om arbejdet med den fremtidige strukturering af bilag om EU regulerede 

planteskadegørere 

NaturErhvervstyrelsen orienterede ud fra udsendt bilag med oversigt over de væsentlige 
ændringer af planteskadegørerbilagene til plantesundhedsdirektivet, som forestår. 

 
b) Orientering om Kommissionens forslag til ny EU forordning om forebyggelse og håndtering af 

introduktion og spredning af invasive, ikke-hjemmehørende arter. 

 
NaturErhvervstyrelsen orienterede om dette nye EU lovgivningsinitiativ og beskrev 
sammenhængene og overlap i forhold til lovgivningen om karantæneskadegørerne. 
 
 
6. Skovtræer og træ. Aktuelle emner 

Punktet udgik grundet tidsmangel. 
 
 
7. Kartofler. Aktuelle emner 
 
Punktet udgik grundet tidsmangel. 
 
 

8. Væksthus- og planteskoleplanter samt frugtavl. Aktuelle emner 

 
Udvalget besluttede at nedlægge ad hoc arbejdsgruppen om Phytophthora ramorum. 
 
Under afventning af senere drøftelse i arbejdsgruppen for gartneri- og planteskoleplanter vurderes 
det, om der er behov for at oprette en ad hoc arbejdsgruppe om internethandel mv. 
 
Blommepoxvirus 

NaturErhvervstyrelsen orienterede om nye fund af blommepoxvirus i Danmark, dels i en 
planteskole, dels i en frugtplantage. 
 
 
9. Landbrugsafgrøder. Aktuelle emner 

 
Punktet udgik grundet tidsmangel. 
 
 

10. Eventuelt, herunder fastsættelse af næste møde 

 
Næste udvalgsmøde afholdes om ca. et halvt år hos NaturErhvervstyrelsen. 


